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گــروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی طی ســخنانی در 
مجمع عمومــی عادی ســالیانه بیمه 
مرکزی جمهوری اســامی خطاب به 
مدیران و هیئت عامل آن خواست، متن 
لایحــه اصاح قانون بیمه را حداکثر تا 

پایان امسال تهیه کنند.
وزیر اقتصاد در سخنان خود با بیان 
اینکه بیمه مرکزی جمهوری اســامی 
بعنوان نهاد محوری و تنظیم گر صنعت 
بیمه، در تمام موفقیت ها و پیشرفت های 
صنعت بیمه کشور شریک است، یادآور 
شــد: البته بدیهی است، در مواردی که 
صنعت بیمه دچار نقصان و خلل های 
ساختاری ناشی از ساز و کار ها و قواعد 
تنظیم گری اســت، دولت انتظار داشته 
باشد، بیمه مرکزی نقش اصاحگر خود 
را ایفا کند.خاندوزی با اشاره به گزارش 
عملکرد ســال ۱۴۰۱ بیمــه مرکزی 
جمهوری اســامی در جلسه مجمع و 
نیز گزارشات تهیه شده توسط معاونت 
بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد، سال گذشته را سالی موفق و پر 
تاش برای بیمه مرکزی خواند و از همه 
تاش ها و زحمات کارکنان، مدیران و 

هیئت عامل آن قدردانی کرد.
وی افزود: در مورد بخش هایی هم 
که به گواه همکاران، تاش های خوبی 
صــورت داده اید، امــا همچنان به ثمر 
ننشسته، )از آیین نامه "سرمایه گذاری 
مؤسســات بیمه" گرفته تا زحماتی که 
در حوزه موضوع نظارت آناین کشیده 
شده است(، امیدواریم بتوانیم در همین 
شهریور ماه پیش رو، شاهد تحقق آن ها 
باشیم و مردم و بیمه گزاران و مجموعه 

صنعت از این اقدامات بهره مند شوند.
وزیر اقتصاد در ادامه با بیان اینکه 
صنعت بیمه کشور بنا به دلایل مختلف، 
از اهداف در نظر گرفته شده در خصوص 
ضریب نفــوذ بیمه در برنامه ششــم 
توسعه، عقب مانده است، گفت: گر چه 
هنوز از ارقام و هدفگذاری های لایحه 
برنامه هفتم توسعه، اطاع دقیقی نداریم، 
اما با توجه به فاصله ما با استاندارد های 
متعارف دنیا در زمینه ضریب نفوذ بیمه، 
در هــر حال، حرکت رو به جلو در این 
خصوص، در دستور کار آن خواهد بود.
خاندوزی گفت: در مجموع، بخشی از 
دلایل عــدم افزایش ضریب نفوذ بیمه 
در ســال ۱۴۰۱ به حوزه مسایل کان 
اقتصادی کشور بر میگردد و به آنچه در 
ترازنامه کلی خانوار های کشور رخ داده 
اســت، اما بخش دیگر آن ناشی از عدم 
اجرای درســت تدابیری است که باید 
به شــکل جدی تری در سال پیش رو 
اتخاذ و دنبال شــود.وی این تدابیر را از 
جمله شامل اصاحاتی عنوان کرد که یا 
باید در حوزه برخی قیمت گذاری های 
غیر فنی صنعت کشور صورت گیرد، یا 
مسئله افزایش تنوع محصولات در این 
حوزه و یا مجوز های جدیدی که بیمه 
مرکزی جمهوری اســامی در حوزه 
تخصصی شدن شرکت های بیمه، مد 
نظر دارد.خاندوزی افزود: اتفاقا سیاست 
مورد تأکید خود ما هم همین اســت که 
بگذاریم صنعت بیمــه، در حوز های 
تخصصی با تنوع محصولات بیشتری 

پیش برود.
وزیر اقتصاد اتفاق مبارکی که در 
ســال ۱۴۰۱ برای اولیــن بار در حوزه 

صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی 
ســاختمان رخ داد را شایســته تقدیر 
خوانــد و در عین حال تأکید کرد، این 
اتفاق می تواند ظرفیتی بســیار بیشتر از 
وضع موجود داشته باشد.رئیس مجمع 
عمومی بیمه مرکزی جمهوری اسامی 
گفت: صنعت بیمه کشــور می تواند به 
جای نظامات ســنتی جبران خسارت، 
از برکت صندوق بیمه حوادث طبیعی 
ساختمان استفاده کند که بعنوان نمونه 
شــاهد بودید، در برخی موارد، چون 
بایای طبیعــی شهرســتان خوی و 
هرمزگان در ســال ۱۴۰۱ این صندوق 
فعــال شــد، اما بهر حال، هنــوز قد و 
قواره کار، در حد مطلوب ما نیســت.

وی تصریح کــرد: متأســفانه برخی 
کارشکنی ها اجازه نداده منابع صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی ساختمان 
کــه در فیش برق مصرفی مردم درج و 
از آن کسر می شود، به سرعت بیاید در 
منابع صندوق بنشیند و دست آن را، آن 
گونه که دولت مد نظر دارد، برای بایای 
مشابه، بازتر کند.خاندوزی یادآور شد: 
شــما رویکرد های تحول گرایانه آقای 
رئیس جمهــور را می دانید؛ ما باید در 
حد انتظار ایشان، کار ها را پیش ببریم، 
ولی متأسفانه هنوز نتوانسته ایم انتظارات 
را به لحاظ سقف خسارت پرداختی و 
نیز وسعت ســرزمینی تحت پوشش، 
برآورده کنیم.وزیر اقتصاد گفت: من از 
برخی دستگاه های اجرایی کشور گایه 
دارم که عدم همکاری کامل آن ها باعث 
شد، سرعت و گستردگی این خدمت 
شیرین همگانی که در روز های سخت 
و تلخ زندگی مردم، پس از قوع بایای 

طبیعی، به کار آن ها میآید، زایل شود.
رئیس مجمع عمومی بیمه مرکزی 
جمهوری اســامی تأکید کرد: انتظارم 
بعنوان رئیس مجمع این است که دوستان 
بیمــه مرکزی، حل مشــکات در این 
خصوص را جزو تدابیر اصلی خود در 
۱۴۰۲ قرار بدهند.وزیر اقتصاد در بخش 
دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه ما 
دچار کهنگی در قوانین پایه صنعت بیمه 
هستیم اظهار داشت: البته صنعت بیمه 
کشور، توانسته است خودش را از طرق 
دیگری، متناســب با تغییر رویکرد ها و 
محصولات و فنــآوری، تا حدی بروز 
کند، اما در هر حال، چارچوب قانونی 
قوانین پایه بیمه در کشور ما عمدتا متعلق 
به نیم قرن قبل است.وی افزود: در این 
پنجاه و چند سال اتفاقات بسیار زیادی، 
هم در عرصه حکمرانی بیمه )که برای 
بیمه مرکزی حائز اهمیت است( و هم 

در عرصه فناوری بیمه رخ داده است.
خاندوزی خطاب به هیئت عامل 
بیمه مرکزی جمهوری اسامی گفت: 
من درخواستم از شما این است که ظرف 
پنج - شش ماه آینده با همفکری خود 
ذینفعــان و صاحبنظران و متخصصین 
و پژوهشــگران حوزه بیمه، متن لایحه 
اصاح قانون بیمه، اعم از قانون تأسیس 
و سایر قوانین )که باید به شکل یکپارچه 
و به روز تنقیح شوند( را آماده و به هیئت 
وزیران ارسال کنند تا با پیگیری های ما، 
آخر امســال یا اوایل ســال آینده، این 

لایحه رسما به مجلس تقدیم شود. وزیر 
اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود، 
شکل گیری یک شرکت اتکایی بیمه در 
تراز نیاز های فعالان اقتصادی کشور را 
از جمله مهم ترین مطالبات خود از بیمه 
مرکزی جمهوری اســامی عنوان کرد 
که باید تا پایان امسال بطور کامل مستقر 
شود، البته به نحوی که تفکیک کامل بین 
شأن اجرایی و تصدی گری بیمه مرکزی 
در آن لحاظ شده باشد.خاندوزی تأکید 
کرد: ایــن امر، نه به شــکل رونمایی 
صرف و اسمی، بلکه در "عملیات" و 
"اجرا" باید حتما تا پایان امسال انجام 
گیرد و این جزو تعهداتی است که ما به 
مجلس شورای اسامی داده ایم.وزیر 
اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود 
"مسئولیت پذیری" را یکی از ابعاد مهم 
مــد نظر در مورد صنعت بیمه کشــور 
عنوان کرد و گفت: در هر تصمیم مهمی 
که بیمه مرکزی به عنوان تنظیم گر کل 
صنعت بیمه می خواهد اتخاذ کند باید 
شاهد یک همدلی و یکپارچگی باشیم 
و در خواستم این است که همه اعضای 
هیئــت عامل بیمه مرکزی در این زمینه 
مســئولیت بپذیرند.وی عنــوان کرد: 
تصمیمــات مهــم را بصورت جمعی 
اتخاذ کنید، مســئولیت آن را بپذیرید و 
پای تصمیم تان هم بایستید، چرا که هر 
گونه تزلزلی در نقطه مبدء، به شکل موج 
وار و "انتشــاری" در کل صنعت تأثیر 
منفی می گذارد.خاندوزی تصریح کرد: 

مسئولیت پذیری و یکپارچگی هیئت 
عامل در تصمیم گیری های اصاحی، 
با توجه به اینکــه در لایه اجرا، ممکن 
اســت با مقاومت برخی بازیگران این 
صنعت مواجه شــود، بسیار مهم و در 
اتقاء جایگاه مدیریتی بیمه مرکزی نیز 
خیلی حائز اهمیت است.وزیر اقتصاد 
تجهیز بیمه مرکزی جمهوری اسامی به 
ملزوماتی که امکان نظارت برخط آن بر 
فعالیت های بیمه ای، را فراهم می آورد، 
ضروری دانســت و گفت: امیدواریم 
بتوانیم مجمع ســال آینده خود را با این 
خبر آغاز کنیم که نظارت بیمه مرکزی 
بر شرکت های بیمه گر به حدی از بلوغ 
رسیده اســت که چتر نظارتی آن نه به 
شکل اســتعامی و پسینی و کاغذی، 
بلکه به شکل برخط گسترده شده است.
وی یادآور شد: البته همزمان با این نکته 
باید دقت کنید که تدابیر لازم برای عدم 
نشــر و درز اطاعات بیمه گران و بیمه 
گزاران نیز به موازات دنبال شود و شاهد 
حرکت متوازن به سمت یک حکمرانی 
داده محور در صنعت بیمه کشور باشیم.
وزیــر اقتصاد در ادامــه، عملکرد بیمه 
مرکزی جمهوری اســامی در حوزه 
تعامــات خارجی در ســال ۱۴۰۱ را 
یکی از نقــاط تمایز عملکــرد آن در 
مقایسه با ســالیان قبل خواند و گفت: 
با توجه بــه رویکرد رئیس جمهور در 
مورد سیاست همسایگی و کشور های 
همســو برای تعامات بیــن المللی، 

انتظار ما این اســت که اگر سال ۱۴۰۱ 
ســال انعقاد تفاهم ها بوده است، سال 
۱۴۰۲ باید ســال محقق شــدن و پیاده 
کــردن و خدمــات و ســرویس های 
مشــترک متقابل با کشــور های طرف 
همکاری شــما در صنعت بیمه باشد.
خانــدوزی تأکید کرد: ایــن پیام باید 
منتقل شــود که صنعت بیمه کشــور، 
تحریم پذیر و منزوی نیســت و فعال 
و پر تعامل است.وزیر اقتصاد موضوع 
بیمه هــای زندگی و متصل نمودن این 
بیمه هــا به بقیه دارایی های مالی افراد و 
مسئله تخصصی شدن بیمه های جدید 
را از دیگــر موضوعات مــورد تأکید 
خود در ارتباط با عملکرد صنعت بیمه 
کشور عنوان کرد.رئیس مجمع عمومی 
بیمه مرکزی جمهوری اســامی ایجاد 
و تقویــت زیر ســاخت های مقابله با 
رفتار های ســود جویانه و تبهکارانه و 
فســاد در صنعت بیمه را به عنوان یک 
موضوع بســیار مهم دیگر مورد تأکید 
قــرار داد و گفت: یکی از کلیدی ترین 
عناصــری که رضایت مردم را به دنبال 
دارد کاهش تخلفات و مفاسدی است 
که در لایه های مختلف اعم از لایه های 
مدیریتی، زیر ساخت ها و حوزه it رخ 
میدهد و گونه بندی های متفاوت دارد.
خاندوزی گفت: انتظار مجموعه دولت 
و شــخص رئیس جمهور این است که 
در حوزه اجرایی کشــور، از جمله در 
صنعت بیمه در سال های آینده، امکان، 

زمینه و بستر کمتری برای بروز و ظهور 
فساد ببینیم.وزیر اقتصاد یادآور شد، بهر 
حال افراد، گروه ها و شــرکت هایی که 
بخواهند از روش های متقلبانه کســب 
درآمد کنند همیشه بوده اند، اما مهم این 
است که نقشه حکمرانی شما در صنعت 
بیمه، کمترین مجال را برای آن ها باقی 
نگذارد.وزیر اقتصاد در خاتمه با تأکید بر 
لزوم توجه به تأمین و ارتقای وضعیت 
معیشتی کارکنان و مدیران بیمه مرکزی 
جمهوری اسامی گفت: شما خانواده 
بزرگی ندارید، اما کار بســیار بزرگی بر 
دوش این خانواده کوچک قرار گرفته 
است؛ بنابراین خیلی مهم است که این 
خانواده، انگیــزه و رغبت درونی برای 
پیشــبرد اهداف و وظایف خود داشته 
باشــد و در هر موردی که احســاس 
می کنید من می توانم کمک کنم، منتقل 

کنید تا به شکل جدی پیگیری کنم.
گفتنی است مجمع عمومی سالیانه 
بیمه مرکزی با حضور همه اعضا برگزار 
و پس از بررسی عملکرد بیمه مرکزی 
در ســال ۱۴۰۱، همه مصوبات مجمع 

تایید شد.

گروه اقتصادی - وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بــا بیان اینکه یکی از 
چالش هایی که در دنیا برای جایگزین 
کــردن خودروهــای برقــی به  جای 
خودروهای بنزینی وجود دارد، بحث 
ذخیره سازی انرژی است، تاکید کرد که 
با توجه به ظرفیت و دانش کشورمان در 
مورد خودروهای برقــی، باید آن را از 
دانشگاه به سمت صنعت حرکت دهیم.
عبــاس علی آبادی اظهــار کرد: 
چالشی که در دنیا تاکنون وجود داشته 
و موضوع جایگزینی خودروهای برقی 

به جای خودروهای بنزینی را به تعویق 
انداخته، بحث ذخیره  انرژی است.

وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
ضمن یادآوری اینکه اولین خودروهای 
تاریخ برقی بودنــد؛ گفت: در دهه ۳۰ 
میادی، کمپانی فورد بیش از ۳۰ هزار 
خــودرو برقی تولید کــرد اما آن زمان 
باتری های اســیدی مورد استفاده قرار 
می گرفت که سنگین بوده و مشکاتی 
را به همراه داشــتند؛ بنابراین  به  مرور 
خودروهای بنزینــی و مصرف کننده 
سوخت های فسیلی جایگزین شد؛ اما 

اکنون دنیا به جایی رسیده که برای کنترل 
شدت انرژی، راهکار اساسی برقی شدن 
خودروها را در پیش گرفته است. البته 
ممکن اســت در بحث ذخیره ســازی 
انــرژی به یک راهــکار ثابت و دائمی 
نرسیده باشند. به طور مثال باتری های 
لیتیمی یــا حتی اقتصــاد هیدروژنی 
)استفاده از ذخیره سازهای هیدروژنی( 

مطرح یا بحث هیبرید در میان باشد.

وی با بیان اینکه ما به درک مناسبی 
از ایــن موضوع رســیده ایم و در حال 
حاضر چند نمونه خودروی برقی تولید 
داخــل و مهم تــر از آن، طراحی داخل 
داریم، اظهار کرد: این نشان می دهد که 
ظرفیت و دانش کشــور در این زمینه، 
ذی قیمت اســت. در یک پیچ تاریخی 
هســتیم. اگر ما سال ها تاش کنیم و با 
توجه به اینکه دنیا نیز در تاش اســت، 

نزدیک کردن فاصله فناوری به نوآوری 
در موضــوع  خودروهــای بنزینی در 
مقایسه با خودروهای برقی زمان بسیار 
بیشتری از ما خواهد گرفت.مقام عالی 
وزارت صمــت خاطرنشــان کرد: ما 
در  بخش خودروهای برقی به نســبت 
خودروهای با سوخت فسیلی، فاصله 
کمتری داریم؛ بایســتی هر چه زودتر 
وارد توســعه حوزه خودروهای برقی 

شویم؛ اگر بنا باشد که تنها این دانش در 
دانشگاه ها تدریس شود، بی فایده  است؛ 
اما اگر به ســمت صنعت حرکت کند، 
توســعه فناوری شکل می گیرد. ضمن 
اینکه بایســتی بازار آن ایجاد شود تا از 

دنیا فاصله بگیریم.
از ســوی دیگر ما در خودروهای 
برقی، فرایند برگشــت انــرژی را نیز 
خواهیم داشت؛ به طور مثال اگر با یک 

خودروهای بنزینی از شیبی بالا رویم، 
باک بنزین خالی خواهد شد و برگشتی 
نخواهد داشــت امــا در خودروهای 
برقی، در بازگشت از شیب، طبق قوانین 
فیزیکی، مقدار زیادی از برق مورد نیاز 
مجدد تولید و ذخیره می شود، بنابراین 
این خودروها  بسیار اقتصادی تر هستند؛ 
ضمن اینکه می توان از این سوخت ها 
در نیروگاه هــا بهره گرفــت و راندمان 
بالاتری داشــت.  وزیــر صمت ادامه 
داد: کاهــش مصرف ســوخت، بهبود 
راندمان، تاثیرات زیســت محیطی و... 

همه و همه بــه ما می گوید که با توجه 
به توسعه فناوری و توجه به اینکه امکان 
برقی ســازی خودروها به لحاظ دانش 
و حتی تولید باتری ها در داخل کشــور 
وجود دارد، بهتر است که بهره کافی را 
از این ظرفیت ببریم. این سیاســت در 
وزارت صمت در دستور کار قرار گرفته 
و امیدوار هســتیم که موفق باشیم؛ البته 
موفقیت در این بخش نیز نیازمند اراده 
همگانی است. همه مردم و آحاد جامعه، 
مجلس و دولت نیز باید در این راســتا 

کمک کنند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

لایحه اصلاح قانون بیمه تا پایان امسال تهیه شود

علی آبادی تاکید کرد:

 

اقتصادی

گروه اقتصادی-مرکز رسانه قوه 
قضائیه اعام کرد: با توجه به شکایات 
متعــدد واصله از مســافرین خطوط 
هوایی داخلی در خصوص نایابی بلیت 
سیستمی، ابطال مسیر پروازی و ادعای 
سایت ها و دفاتر فروش بلیت از اجازه 
فروش بالاتر از قیمت مصوّب توســط 
شــرکت های هواپیمایــی و همچنین 
اعتراض شرکت های هواپیمایی به عدم 
تراز هزینه هــای پروازی با قیمت های 
تکلیفی، سازمان بازرسی کل کشور به 

موضوع ورود کرد.
در بررســی ها مشــخص شد که 
علیرغم اقدامات انجام شده برای تثبیت 
و عرضه عادی بلیت پروازی از ســوی 
دستگاه های ذی ربط، تاکنون تثبیت بازار 
از لحاظ قیمت و نظم پروازی صورت 
نگرفتــه اســت.بازرس کل امور راه و 
شهرسازی سازمان بازرسی در این رابطه 
به نامه هشداری این سازمان به سازمان 
هواپیمایی کشوری اشاره کرد و گفت: 

بازدید، بررســی ها، رصد های میدانی 
و مجازی بازرســان دراجرای تکالیف 
قانونــی پیرامون نحوه فروش بلیت در 
تعدادی از مســیر های داخلی )پرواز از 
شهر های کرمانشــاه، اهواز و آبادان به 
مقصد شــهر های زیارتی(، حکایت از 
این دارد که در ساعات کاری و در طول 
روز، بلیتی از طریق سایت های فروشنده 
عرضه نمی شود و اکثر پرواز ها به حالت 
"تکمیل ظرفیت" رؤیت می شوند در 
حالیکــه در ســاعات بامــدادی روز 
تعدادی پــرواز جدید باز شــده و به 
ســرعت تکمیل می شــوند که تداعی 
کننده هماهنگی شرکت های هواپیمایی 
و چارترکنندگان )علی رغم ممنوعیت 
چارتری( و ســایت های فروش بلیت 
و در مواردی تخلف کانتر های فروش 
شرکت های هواپیمایی در ترمینال ها با 

قیمت های غیرمصوّب بوده است.
مهدی خنجری ادامه داد: در برخی 
سایت های کشور های همسایه، بلیت 
مسیر های داخلی به صورت دلاری به 
فروش می رســد و یا بــا تغییر زبان در 

سایت تهیه بلیت و فرض بر غیرایرانی 
بودن مسافر در همان مسیری که تکمیل 
ظرفیت اعام شده بود، فروش بلیت با 

قیمتی بسیار بالاتر عرضه می شود.
خنجــری با اشــاره به محتویات 
دیگــر نامــه هشــداری به ســازمان 
هواپیمایی کشوری اظهار کرد: در این 
نامه اعام شــده که در پاره ای از موارد 
بلیت مسیر های داخلی صرفاً در دفاتر 
خدمات گردشگری مستقر در شهر های 

خارج از مبدأ و مقصد پرواز به فروش 
می رســد که به عنوان نمونه می توان به 
بلیت های فروش رفته در مســیر تهران 
)مهرآبــاد( بــه بندر عبــاس در دفاتر 
خدمات گردشگری شهر های شیراز و 
اصفهان اشاره کرد. به گفته بازرس کل 
راه و شهرســازی سازمان بازرسی کل 
کشــور در این نامه تاکید شده است که 
با توجه به مسئولیت سازمان هواپیمایی 
کشــوری در صدور مجوز های پرواز، 

نظــارت بــر عملکرد شــرکت های 
هواپیمایی، سایت های فروش و دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی، این سازمان به 
منظور اصاح و تمشیت امور نسبت به 
بررسی موارد مطروحه بر اساس قیمت 
واقعی هزینه های تمام شده برای ناوگان 
هوایی کشور و همچنین رعایت حقوق 
مســافرین پیگیری و نتیجه اقدامات با 
قید تسریع به این بازرسی امور منعکس 

شود.

هشدار بازرسی به سازمان هواپیمایی 
کشوری به دلیل درج عبارت تکمیل 

ظرفیت در سامانه های فروش بلیت هواپیما
بـروز نارضایتـی عمومـی ناشی از کنسلی و تأخیر های متعدد پروازی و نحـوه فروش بلیـت هواپیمـا 

در مسـیر های داخلـی و بازار سیاه بلیت با درج »تکمیل ظرفیت« پروازی در سامانه های فروش در مسیر های پرواز داخلی 
و امکان تهیه آن مغایر با قیمت های مصوبه سی ام اردیبهشت ماه امسال )۱۴۰۲(، پای سـازمان بازرسـی کل کشـور را 

بـه ایـن موضـوعات بـاز کرد.

گروه اقتصــادی -  رویای ده 
ســاله ایــران در اســتفاده از ظرفیت 
پالایشگاه های فراسرزمینی در دولت 
ســیزدهم محقق شــد و اکنون ایران 
می توانــد ادعا کند کــه در این حوزه 

گام هایی را برداشته است.
منابع نفتی کشــور می تواند در 
پالایشــگاه های فراســرزمینی بدون 
مشــکات تحریم در بــازار جهانی 
به فروش برســد. حداقــل تأثیر این 
اقدام این بوده که نفت کشــور در این 
پالایشگاه ها پالایش می شود و سپس 
فرآورده حاصله به فروش می رســد، 

چراکه فرآورده تحریم ناپذیر است.
 از بازســازی پالایشــگاه های 
فراسرزمینی باید به عنوان یک سیاست 
در خنثی سازی تحریم ها استقبال کرد 
تا بر اســاس ثروت و ارزش افزوده ای 
که ایجاد می کند بخشــی از مشکات 
داخل کشــور حل شــود. در واقع با 
ســرمایه گذاری در این پالایشگاه ها 
از طریــق صادرات خدمــات فنی و 
مهندسی، می توان افزون بر صادرات 
تضمینی نفــت خــام، در خروجی 
پالایشــگاه نیز شریک شــد و نفت 
خــام را به بنزین و دیگــر فرآورده ها 
تبدیل کرد.بی شــک ایجاد پالایشگاه 
فراسرزمینی، افزایش تولید و فروش 
نفت بــا وجود تشــدید تحریم ها و 
صــدور خدمات فنی و مهندســی از 
اقدام هــای مثبــت وزارت نفت در 
دولت ســیزدهم بوده، در همین راستا 

وزیر نفت اوایل اردیبهشت ماه امسال 
برای توسعه همکاری های بین المللی 
و گســترش مرزهای دیپلماسی عازم 
کشــورهای آمریکای لاتین شد و در 
جریان این ســفر قرارداد اولیه تکمیل 
ظرفیت پالایشــگاه دولتی ۱۴۰ هزار 
بشکه ای »ال پالیتو« در ایالت کارابوبو 
بــه ارزش ۱۱۰ میلیون یورو با هدف 
تأمین تجهیزات پالایشگاهی و کمک 
به تعمیرات اساسی آن به امضا رسید. 
طبق قرارداد دو کشور، منابع مالی این 
پروژه از سوی شرکت نیکو و خوراک 
نفت خام این پالایشــگاه با مشارکت 
شــرکت ملــی نفت ایــران از طریق 
شرکت نیکو تأمین می شود. پالایشگاه 
»ال پالیتو« کوچک ترین پالایشگاه نفتی 
در ونزوئاست که بیش از ۵۰ درصد 
ظرفیــت آن خالی است.اســتفاده از 
ظرفیت خالی پالایشگاه فراسرزمینی 
اما تنها به »ال پالیتو« ختم نمی شــود. 
وزارت نفت برای تعمیر پالایشــگاه 
»پاراگوانا«، بزرگ ترین پالایشگاه نفتی 
ونزوئا با ظرفیت ۹۵۵ هزار بشکه در 
روز آماده شده  است. مجتمع پالایشگاه 
پاراگوانا مستقر در پونتو فیجو ونزوئا 
اســت که به عنوان سومین پالایشگاه 
جهان شناخته می شــود. این مجتمع 
پالایشــی، از سه پالایشگاه به نام های 
پالایشــگاه اوای، پالایشگاه کادون و 
پالایشگاه گرانده تشکیل شده است. 
این پالایشگاه پس از تحریم ونزوئا و 
عدم تعمیرات اساسی، فرسوده و از کار 

افتاده شده است.سومین پالایشگاهی 
که ایران برنامه اســتفاده از ظرفیت آن 
را دارد پالایشــگاه ۱۰۰ هزار بشکه ای 
به نام »بولیوار ســوپریم ســوئنو« در 
نیکاراگوئه است. حجم سرمایه گذاری 
این پالایشــگاه ۴ میلیارد دلار برآورد 
می شود، البته زمین و تأسیسات اساسی 
برای ایجاد این پالایشــگاه ۱۰۰ هزار 
بشکه ای از ســال ها پیش وجود دارد 
که به دلیل تحریم های آمریکا نیمه کاره 
رها شــده است. چهارمین  و پنجمین 
پالایشــگاه نیز دو پالایشگاه »بخارا« 
و »فرغانه« در ازبکســتان اســت. این 
پالایشگاه ها با ۵۰ درصد ظرفیت کار 
می کننــد و حالا با کمک خدمات فنی 
و مهندسی و دانش ایرانی، این ظرفیت 
کامل بازسازی خواهد شد و فرصتی 
برای پالایشگاه داری فراسرزمینی در 

اختیار ایران قرار خواهد داد.
اما ششمین پالایشگاه، پالایشگاه 
الفروقلس سوریه اســت. مطالعات 
ســاخت این پالایشــگاه ۱۴۰ هزار 
بشکه ای در ســوریه پایان یافته است 
و پس از آماده شــدن دیگر شرایط، با 
سرمایه گذاری مشــترک وارد مرحله 

جدید خواهد شد.
تامیــن منافــع ملــی بــا 

پالایشگاه فراسرزمینی
مرتضی بهروزی فر، کارشناس 

ارشد حوزه انرژی در این رابطه به ایسنا 
گفت: مساله پالایش فراسرزمینی بار 
اول نیست که اتفاق می افتد، در گذشته 
نیز این موضوع مطرح بوده و اکنون نیز 
مطرح اســت، اما در نظر داشته باشید، 
اینکه تصور کنیم با داشــتن پالایشگاه 
فراسرزمینی می توانیم تحریم ها را دور 
بزنیم عما امکان پذیر نیســت. اما در 
شــرایطی که همه چیز درست باشد و 
مشکل تحریم و تعامل وجود نداشته 
باشــد قطعا وجود سیســتم پالایشی 
فراســرزمینی و حتی سیستم توزیع 
فرآورده های نفتی و داشتن یک شبکه 
پالایشی در یک کشور خارجی و یا در 
اتحادیه اروپا می تواند تامین کننده منافع 
ملی ایران باشد. وی افزود نباید گمان 
شود که از این طریق می توانیم تحریم ها 
را دور بزنیم برآورد اشــتباهی است، 
مگر در کشورهایی که تحریم هستند 
و تعاملی با دنیا ندارند، بی شک در این 
کشورها می توان اقداماتی را انجام داد 
کــه منافعی نیز برای کشــور به دنبال 
دارد.این کارشناس ارشد حوزه انرژی 
با اشاره به ایجاد پالایشگاه فراسرزمینی 
در روسیه و چین، گفت: باتوجه به اینکه 
روسیه صادرکننده فراورده نفتی است 
و مصرف کننده نیست امکان انجام این 
کار در این کشــور وجــود ندارد، اگر 
روسیه تنها صادرکننده گاز بود و نفت 

نداشت می توانستیم با ایجاد پالایشگاه 
و شبکه توزیع منفعت بدست آوریم اما 
درنظر داشته باشید که روسیه یکی از 
بزرگترین صادرکنندگان فراورده های 
نفتی دنیا شــناخته شده و اگر تحریم 
باشد آنچه در این کشور تولید می شود 
نیــز تحریم اســت و ایــن تصور که 
می توان در آنجا پالایشگاه داشت و به 
اروپا صادرات داشــته باشیم  بی منطق 
است.بهروزی فر ادامه داد: در چین نیز 
تا زمانی که تحت تحریم هستیم امکان 
انجام چنین کاری را نخواهیم داشت، 
عما در کشورهایی که مصرف کنننده 
بزرگ انرژی هســتند امکان حضور 
نداریم، اینکه گمان شــود مجوزی از 
کشور چین دریافت و بتوانیم در آنجا 
پالایشــگاه احداث کنیم، در صورت 
امکان، شرایط انتقال نفت به این کشور 
و پالایش آن وجود نخواهد داشــت 
و قطعا با مشــکات متعددی مواجه 
خواهیم شد.به گفته وی، چند دهه قبل 
در آفریقای جنوبی پالایشگاه داشتیم، 
اما به دلیل تحریم های شورای امنیت، 
ایران نتوانست نفت خود را منتقل کند 
و در نهایت  مجبور به فروش پالایشگاه 
شــدیم، الزام اینکه پالایشــگاهی در 
تملک ایران است حتما نفت ما نیز در 
آنجا پالایش شود وجود ندارد. اکنون 
یک پالایشــگاه در هند وجود دارد که 

بخشی از سهام آن مربوط به ایران است 
اما یک قطره نفت ایران در آنجا پالایش 
نشده است.این کارشناس ارشد حوزه 
انرژی با تاکید بر اینکه در مجموع گام 
نهادن در مسیر دیپلماسی انرژی و فعال 
شدن پالایشگاه فراسرزمینی می تواند 
اقدام مثبتی برای ایران باشد، گفت: نگاه 
واقع بینانه در این بخش می تواند کمک 
رسان باشــد، در صورت فراهم شدن 
زیرساخت های لازم می توانیم در این 

بخش گام های بیشتری را برداریم.
پالایشگاه های  فراسرزمینی 

؛ یک فرصت
عباس کاظمی، مدیرعامل سابق 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده 
هــای نفتی ایران در خصوص مزایای 
پالایشگاه فراسرزمینی به ایسنا گفت: 
هرگونه ســرمایه گذاری در کشــور 
مطلوب بوده، کشــوری توسعه یافته 
است که بتواند در داخل سرمایه گذاری 
کند و یــا اینکه ســازوکاری را برای 
جذب ســرمایه  خارجی به کار بگیرد 
و یا حتی در خارج سرمایه گذاری کند.
وی با بیان اینکه در پالایشگاه های 
فراســرزمینی پیشتر تجربه داشته ایم، 
به طوری که در دهه ۴۰ سه پالایشگاه 
در خارج از کشور ساختیم و در آن ها 
سرمایه گذاری کردیم که امری مطلوب 
بود، گفت: اگر ایران بتواند در خارج از 

کشور سرمایه گذاری کرده و یا سرمایه 
جذب کند هر دو مطلوب بوده و به طور 
کلی باید گفت که ســرمایه گذاری به 
هر شکلی مقبول است.مدیرعامل سابق 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده 
های نفتی ایران با اشاره به پتانسیل ایران 
برای ایجاد پالایشگاه های فراسرزمینی 
در کشــورهای دیگر، گفت: در همه 
جــای دنیا این پتانســیل وجود دارد، 
ایران می توانــد در مالزی و اندونزی 
نیز اقــدام به این کار کند، در کل با هر 
کشوری به توافق برسیم امکان سرمایه 
گذاری وجود دارد. کاظمی افزود: در 
حال حاضر بیشــتر سرمایه گذاری ها 
در خاورمیانه و چین انجام می شــود، 
در حوزه پالایش نیز اســتارت کار در 
ونزوئا زده شــده کــه اقدامی مثبت 
است و این موضوع می تواند در دیگر 

کشورها نیز توسعه  یابد.
فرصتــی بــرای یافتــن 

بازارهای جدید
همچنین شــهاب الدین متاجی، 
مدیر سابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت 
ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی 
نیز در همین رابطه گفت: اقدام دولت 
برای راه اندازی پالایشگاه فراسرزمینی 
در ونزوئــا اقدام مناســبی بوده، این 
پالایشگاه بازاری برای نفت خام ایران 
خواهد بود و از نظر صادرات خدمات 
مهندســی، دانش فنی و تجهیزاتی که 
می توانیم بسازیم نیز یک اقدام مثبت 
اســت.وی ادامه داد: اگــر بتوانیم در 

ونزوئا و یا کشــورهای آفریقایی و 
آمریکای جنوبــی بازارهای جدیدی 
پیدا کنیم برای توسعه بازار نفت ایران 
بســیار موثر است مشروط بر اینکه از 
نظر مالی نیز بررسی کافی انجام شود 
ودر نهایت منجر به این شود که هزینه 
هایی که ایران انجام می دهد بازگشت 
خوبی داشته باشد و درآمد خوبی برای 
کشور حاصل شود.مدیر سابق برنامه 
ریزی تلفیقی شــرکت ملی پالایش و 
پخش فراورده های نفتی با بیان اینکه 
از نظر صادرات فنی و مهندســی این 
اقدام خوب خواهد بود اما باید اطمینان 
حاصل شــود که محل هایی که در آن 
ســرمایه گذاری صورت می گیرد به 
موقع بازپرداخت شود و منجر به این 

نشود که تنها متحمل هزینه شویم.
متاجــی با اشــاره به پتانســیل 
ایــران برای راه اندازی پالایشــگاه در 
دیگر کشــورها گفت: این پتانســیل 
در کشــورهای آفریقایــی، آمریکای 
جنوبی همچون برزیل و بولیوی برای 
ایران وجود دارد و به نظر می رســد که 
برنامه ریزی های مناســبی نیز در این 
بخش صورت گرفته است.در مجموع 
به نظر می رســد وزارت نفت دولت 
ســیزدهم نگاه متفاوت تری نسبت به 
بــازار نفت و تحولات آن نســبت به 
دولت گذشــته دارد و سعی می کند با 
بازارســازی برای فروش نفت ایران، 
در رقم فروش نفت کشور ثبات ایجاد 
کرده و آن را از تحولات بازار ایمن کند.

پالایشگاه های فراسرزمینی، نقش آفرینی جهانی

در برخی ســایت های کشور های همسایه، بلیت مسیر های داخلی به صورت دلاری به فروش 
می رســد و یا با تغییر زبان در ســایت تهیه بلیت و فرض بر غیرایرانی بودن مسافر در همان 
مسیری که تکمیل ظرفیت اعلام شده بود، فروش بلیت با قیمتی بسیار بالاتر عرضه می شود.
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